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Intézményvezetői álláspályázatokról, 
szociális ügyekről, európai uniós ter-
mál pályázatról döntött egyebek közt 
Nagymaros Város Képviselő-testülete 
a november 15-ikén tartott rendkívüli 
ülésén, melyen betegség miatt nem volt 
ott Jung Ferenc alpolgármester és távol-
maradását jelezte Kiss Károly képviselő.

A tíz napirend közül elsőként a kül-
sős bizottsági tagok tették le az esküt, 
majd sor került a Gondozási Központ 
szakmai programjának, Szervezeti és 
Működési Szabályzatának és egyéb do-
kumentumainak módosítására. Meg-
szavazták a központ új intézményveze-
tői állására a pályázat kiírását.

A következő napirend a Művelő-
dési Ház és Városi Könyvtár intéz-
ményvezetői pályázata volt, vita után 
itt olyan döntés született – a pályázat 
rövid határideje miatt -, hogy a jelen-
legi intézményvezetőt, Plentner Ka-
talint megbízzák további egy évre az 
intézményvezetői feladatok ellátásával, 
emellett a pályázati kiírásra is sor kerül.

Hatodik napirendként a képvise-
lő-testület megbízást adott a polgár-
mesternek arra, hogy az önkormányzati 
társulásokban képviselje a települést. A 
következőkben két elővásárlási jogról 
döntöttek. Az egyik az Erzsébet téren 
lévő pince, a másik a Magyar utca 1. 
szám alatti ingatlan.  A testület mindkét 
döntése értelmében az önkormányzat 
nem él az elővásárlási joggal.

Szó volt a termálkút európai uniós 
- önrész nélküli - pályatának beadásá-
ról. A polgármester elmondta: energe-
tikai előkészítő anyagokra és tervekre 
kiírt pályázat, amelyen 60 ezer euró az 
elnyerhető támogatás. Ebből a pénz-
ből Nagymaros olyan terveket tudna 
készíttetni, amelyek átfogóan a termál 
energia hasznosítását szolgálnák. A 
képviselő-testület a pályázat beadását 
egyöntetűen támogatta.

A rendkívüli testületi ülésen elfogad-
ták a Magyar Telekommal - a szálloda 
tetején található mobil átjátszó toronyra 
vonatkozó -  korábban kötött szerződés 
további tíz évre való meghosszabbítását.

Adóemelés, új utcanevek, 
megállni tilos táblák kihelyezése

Zsebbe vágó kérdésekben is döntött a 
város képviselő-testülete november 26-

iki ülésén, mivel módosították a helyi 
adókról szóló önkormányzati rendele-
tet. Megvitatták az önkormányzat belső 
ellenőrzési munkatervét, foglalkoztak 
vagyonkezelési szerződés módosításá-
val, valamint jelenleg helyrajzi számon 
nyilvántartott utcák elnevezésével, és 
két helyen megállni tilos táblák kihelye-
zésével.

Az ülésen elsőként meghallgatták 
Petrovics László polgármester beszá-
molóját és két ülés közt végzett mun-
káról és a lejárt határidejű határozatok 
végrehajtásáról, majd Horváth János, 
a Gazdasági Bizottság külsős tagjának 
utólagos eskütétele következett. 

Teljes egyetértésben elfogadták Eő-
ryné dr. Mezei Orsolya jegyző által 
előterjesztett 2025. évi belső ellenőrzési 
munkatervet – amelyben a kiemelt fel-
adatok között szerepel a helyi szociális 
támogatások kifizetésének ellenőrzé-
se, a rendezvények költségeinek elszá-
molása, valamint az óvodai statisztika 
normatíva ellenőrzése. Kiss Károly kép-
viselő más témákat is javasolt felvenni, 
mert szerinte azok nagyon súlyos hiá-
nyosságok, ám a jegyző válaszában el-
mondta: eddig mindig két téma volt egy 
évben a vizsgálat tárgya, kérte, hogy a 
két hangsúlyosabbat válassza ki a testü-
let. Kifejtette, ha az ellenőrzésbe a kép-
viselő által felvetett témákat is felveszik, 
akkor az nagyon sok időt elvon és nem 
fog igazán előre mutatni. 

Ezt követően néhány módosítással, 
egyöntetű szavazással elfogadták a kép-
viselő-testület 2025. évi munkatervét, 
amely nagyon sok feladatot tartalmaz: 
60 előterjesztést, 10 testületi ülést. Fel-
merült a kérdés, hogy az üléseket hétfői, 
vagy keddi napokon tartsák, egyetértés-
ben a keddi napot választották.

A továbbiakban a helyi adókról 
szóló önkormányzati rendelet felül-
vizsgálata, módosítása volt a fő téma 
Petrovics László előterjesztésében, 
amelyet a Gazdasági Bizottság ala-
posan megvitatott. Hetényi Andrea 
elnök elmondta, a bizottság az adó-
rendeletet felülvizsgálta, az előter-
jesztéshez képest emelést javasolnak, 
mivel az előterjesztésben szereplő 
összeg csak a minimumot tartalmaz-
za. Javasolják, ha fejlődni szeretne 
Nagymaros és tovább szeretne lép-

ni, akkor nagyobb mértékű emelésre 
van szükség. 

A javasolt összegek a következő-
képpen alakultak: a lakóingatlanok 
és lakáscélú gazdasági épület 450 Ft/
négyzetmétert, a marosi telephelyű 
vállalkozások és az egyéni vállalko-
zók egységesen 450 Ft/négyzetmétert 
fizetnek. A vendégházak, hétvégi há-
zak tekintetében egy új javaslat ér-
kezett, ott ne történjen emelés, tehát 
marad a jelenleg is érvényes 1.100 
Ft/négyzetméter. A garázsok után is 
javasolják egységesen a 450 Ft/négy-
zetmétert. Az idegenforgalmi adó 
egységesen 700/vendégéjszaka lesz 
a jövő évben, a telekadó változatlan 
marad. 

A vita során szóba került, kaphat-
nak-e kedvezményt, akik nem tud-
ják a magas adót kifizetni. Petrovics 
László válasza: ezzel párhuzamosan el 
kell kezdeni egy olyan szociális típu-
sú rendeleten dolgozni, amely egye-
di kérelemre azok számára nyújtana 
kedvezményt, akik nem tudják vállal-
ni az emelt összegnek a kifizetését.

A testület vita után úgy döntött, 
hogy a javasolt módosításokra adó-
nemenként külön szavaznak. Egy-
hangúan elfogadták a nem lakásként 
nyilvántartott épületek, garázsok, 
vállalkozások és az idegenforgalmi 
adó emelését. A lakásként, lakóház-
ként nyilvántartott épület adóemelé-
sének előterjesztése 6 igen és 3 nem 
szavazattal lett elfogadva.

Ezután sor került a Váci Tanke-
rülettel megkötött vagyonkezelési 
szerződés módosítására, majd az 
egyebek napirendek között Marafkó 
Márk közterület elnevezésére vonat-
kozó képviselői indítványát fogadták 
el. Ennek értelmében a temető fölöt-
ti részen jelenleg helyrajzi számon 
nyilvántartott három utca az ott la-
kók kérésére Gesztenye utca, Csipke-
bogyó-köz, valamint Inda utca nevet 
kapja.

Az egyebekben két megállni tilos 
tábla elhelyezési kérelemmel fog-
lalkoztak. Az egyik a Magyar utca 
sarkán, a pékségnél lesz elhelyezve, 
amely 15 méteres távolságig tiltaná 
meg a megállást (9 igen). A másik a 
Tégla utca vasút fölötti sarkára kerül 
kihelyezése, ide 20 méteres korláto-
zást kértek az itt élők (6 igen, 3 nem). 
Mindkét tábla elhelyezése a baleset-
veszély miatt kerül ki.

Végül zárt ülés témája volt Petro-
vics László előterjesztésében a fogor-
vosi praxis ellátása.

Pályázati kiírások, 
szociális ügyek
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Tisztelt Lakosság! Tisztelt Adózók!

Tájékoztatjuk Önöket, hogy Nagy-
maros Város Önkormányzatának 
Képviselő-testülete 2024. novem-
ber 26-i ülésén döntött a helyi 
adókról szóló önkormányzati ren-
delet módosításáról.

A döntés értelmében 2025. ja-
nuár 1. hatállyal az önkormányzat 
közigazgatási területén építmény-
adó tekintetében az alábbi adómér-
tékekkel kell számolni:

• az ingatlan-nyilvántartásban 
nem lakásként (így különösen: 
hétvégi ház, üdülő, gazdasági épü-
let) nyilvántartott épület esetében: 
1.100 Ft/m2/év

• az ingatlan-nyilvántartásban 
lakásként (lakóházként) nyilván-
tartott épület esetében: 450 Ft/m2/
év

• garázs (gépjárműtároló) eseté-
ben: 450 Ft/m2/év

• a vállalkozások céljára szolgáló, 
illetve az azt közvetlenül kiszolgáló 
épület, épületrész, helyiség esetén 
egységesen: 450 Ft/m2/év

Idegenforgalmi adó tekintetében 

2025. január 1-jétől az adó mértéke 
700 Ft/fő/vendégéjszaka

Továbbra is mentesül az épít-
ményadó megfizetése alól az az 
ingatlan-nyilvántartásban nem la-
kásként nyilvántartott 11 m2-nél 
kisebb alapterületű épület, melyet 
mezőgazdasági célból termény 
vagy szerszám tárolására használ-
nak.

A mentesség érvényesítéséhez 
adatbejelentő lap kitöltése szüksé-
ges, melyen jelölni kell a mentesség 
igénybevételét.

Továbbra is hatályos Nagymaros 
Város Önkormányzat közigazga-
tási területén építményadó tekin-
tetében az adókedvezményre való 
jogosultság az ingatlan-nyilván-
tartásban nem lakóingatlanként 
szereplő épületek életvitelszerű 
használatával keletkezik, melyet 
igazolni kell az adózónak.

Az építményadó kedvezmény ér-
vényesítéséhez adatbejelentő lapot 
kell benyújtani, melyen jelölnie kell 
a kedvezmény igénybevételét. Az 
űrlap elérhető a www.nagymaros.
hu oldalon a letölthető nyomtat-

Módosult az adórendelet

Kedves Nagymarosiak! 
A várost érintő adóemelésről 
szeretném önöket tájékoztatni. 
A bevétel növelés elkerülhetet-
len okairól mondanék néhány 
alátámasztó gondolatot, mert a 
találgatások és feltételezések nem 
vezetnek sehová. 

Mint már több fórumon je-
leztem, a város szolgáltatásai és 
költségvetése mélyrepülésbe ke-
rültek. A választás előtt ez még 
nem volt ennyire látható, de hiva-
talba lépésünk után a helyzet vi-
lágossá vált. A pályázati önrészre 
és a saját fejlesztésekre megtaka-
rított pénz minimálisra csappant. 
Az alap kátyúzás, a közvilágítás 
fejlesztés elmaradása, a zöldfelü-
letek elhanyagoltsága, a szemetes 
környezet és a “nincs pénz sem-
mire” mantra nem tartható to-
vább. 

Lépnünk kellett, hogy romlás 
helyett javulás következhessen. 
Az infláció hatása, az évről évre 
történő reálérték csökkenése mi-
att egyre nehezebb lett a költsége-

ket kifizetni. Nemcsak a lakossá-
got sújtja az áremelkedés, hanem 
az önkormányzatot is.

Nézzük meg, mennyibe került 
31 éve 1 m3 gáz vagy egy kWh 
áram, előbbi 9,40 Ft volt, utóbbi: 
4,76 Ft. Ma a gáz 208 Ft/m3 kö-
rül van, az áram 59 Ft/kWh. Te-
hát a drágulás 10-szeres szorzó-
ja bőven megállja a helyét. Ezek 
emelkedő költségeit bevételi ol-
dalon is elő kell teremteni. Így az 
adóemelés mindjárt relativizáló-
dik.

Most nem tettünk mást, mint 
a 31 évvel ezelőtt bevezetett 100 
Ft/m2-es adót újra a reálérték irá-
nyába emeltük. (Ez ma 1169 Ft/
m2 körüli összeg lenne) 1993-ban 
a 100 Ft/m2 összeget az adó beve-
zetésekor  a nagymarosiak elfo-
gadták, ki tudták fizetni és biztos 
vagyok benne, hogy 31 év eltel-
tével az annak megfelelő 1169 
Ft-hoz képest kevesebb mint fe-
lét (450 Ft-ot) is ki tudják fizet-
ni. Ugyanígy tettünk a képviselői 
tiszteletdíj esetében is, annak öt 

évvel ezelőtti reálértékét köze-
lítettük meg. Azoknak, akiknek 
anyagi lehetőségeik nem engedik 
meg, hogy ezt az emelést kifizet-
hessék, szociális rendelettel fo-
gunk kompenzálni. 

Megismerve a város anyagi 
helyzetét csak így, az adóemelés-
sel és egyéb bevételek növelésével 
látjuk esélyét, a lejtmenet megfor-
dítására és a város rendbetételére. 
Ezen kívül az összes önkormány-
zati bevételnövelő rendeletet a 
következő hónapokban áttekint-
jük, és meghozzuk a megfelelő 
döntéseket. Az önkormányzat in-
gatlanjairól is rendelkezni fogunk 
mivel azok hasznosítása jórészt 
elmaradt. Mint ahogy a lakossá-
gi fórumon is elhangzott, minden 
évre bejelentjük a konkrét vál-
lalásainkat, valamint az ezekről 
szóló beszámolót minden év vé-
gén megtartjuk. 

Vagyis mindenki megismerhe-
ti mi történt a lakosság pénzéből.

Petrovics László
polgármester

ványok között (https://nagymaros.
hu/wp-content/uploads/2022/09/
Építményadó-adatbejelentés.pdf), 
továbbá itt érhető el az építmény-
adó kedvezmény megállapításához 
szükséges nyilatkozat is (https://
nagymaros.hu/wp-content/uplo-
ads/2023/11/Nyilatkozat-eletvitel-
szeru-ingatlanhasznalatrol-1.pdf).

Az építményadó mértéke a ked-
vezmény igénybevétele mellett 450 
Ft/m2/év.

2025 adóévre vonatkozóan az 
igénylés 2025. január 15.-ig bead-
ható. A további adóévekre minden 
évben adott év január 15-ig van 
lehetőség a kedvezmény igénylé-
séhez szükséges dokumentumokat 
leadni az adócsoport részére.

Kérdés esetén ügyfélfogadási 
időben, illetve a 06-27/595-108 te-
lefonszámon forduljanak adóügyi 
munkatársainkhoz.

A Nagymarosi Polgármesteri 
Hivatal ügyfélfogadási rendje:

Hétfő: 13-16.30 óráig
Szerda: 8–12 és 13 –15.30 óráig

Péntek: 8–12 óráig
E-mail: ado@nagymaros.hu 

Eőryné dr. Mezei Orsolya
jegyző
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Nem túl nagy létszámmal, de ak-
tívan közreműködő polgárokkal 
zajlott a közmeghallgatás Nagy-
maroson november 22-én. Petro-
vics László polgármester nyitotta 
meg a hivatalosan testületi ülésnek 
minősülő közmeghallgatást, be-
mutatta a képviselőket, akik közül 
Kiss Károly nem volt jelen, de ő 
előzetesen jelezte távolmaradását. 
Napirenden szerepelt a polgár-
mesteri beszámoló az elmúlt idő-
szak alatt végzett munkáról, mely 
után Mihály Gábor, a Nagymaros 
Védelméért Egyesület elnöke be-
szélt a 2024-es árvízi védekezésről. 
Végül a hallgatóság részéről a hoz-
zászólások következtek.

A kétórás közmeghallgatáson 
Petrovics László összefoglalta az 
elmúlt hetekben történteket, egye-
bek közt beszélt arról, hogy mi-
lyen nehéz helyzetben vannak ma 
Magyarországon az önkormány-
zatok, de „foggal-körömmel” fog-
nak harcolni a város meglévő in-
tézményeinek fennmaradásáért és 
azokért a dolgozókért, akik nap, 
mint kevés bérért, mégis elkötele-
zettséggel végzik feladataikat.

A másfél hónapja történt át-
adás-átvételről Petrovics László a 

következőket mondta:
„Az átadás-átvétel során meg-

lepett a 9, még folyamatban lévő 
pályázat, amelyekről nem igazán 
tudott a lakosság. Néhány helyen 
sürgős beavatkozásra volt szük-
ség, hogy a pályázat ne szenvedjen 
csorbát, ne kelljen visszafizetni, a 
többit folyamatában visszük to-
vább, ezért köszönet jár az előző 
ciklusban dolgozóknak. Nega-
tív meglepetés volt számomra a 
számlák állása. Szomorúan kons-
tatálom, hogy a 2019-ben hátra-
hagyott megtakarítás elfogyott. 
Viszont örömmel mondhatom, 
minden intézményünk ennek el-
lenére életben van, önmagában ez 
sem kis dolog.” 

A beszámolóból kiderült, hogy 
az elmúlt másfél hónapban 3 tes-
tületi ülést tartottak, 44 határo-
zatot hoztak és 4 rendeletet mó-
dosítottak. Kinyitották a hivatalt, 
létrehoztak képviselői körzeteket, 
ingyenessé tették az önkormány-
zat lapját, elkezdték - s ezért máris 
rengeteg elismerést kaptak - a te-
mető rendbe tételét, melyet a cik-
lus harmadik évére szeretnének 
befejezni. 

„Az árvízi védekezési és helyre-

állítási költség 81 millió forint, ami 
becsült összeg, ebből a kormány-
tól 26 millió forint előleg érkezett, 
a többi elszámolása folyamatban 
van. A külterületi útpályázatra 114 
millió forintot nyert Nagymaros, 
ebből már átutaltak 50 millió fo-
rintot. A közterületek „kampány-
takarítása” – amit sajnos így kell, 
hogy nevezzek - heti 3 nap 1 mil-
lió forintba került. A brigádnak 
- amely egyébként kiváló munkát 
végzett - 40 millió forint összeget 
fizettek ki” – emelte ki a polgár-
mester.

Megtudtuk, hogy a Mátyás Ét-
kezde csődközeli állapotban volt, 
az előző ciklus alatt a pótbefize-
tés és tagi kölcsön nyújtása 22,3 
millió forint volt. Idén októberre 
újra csődközeli állapot keletkezett, 
ezért dönteni kellett, csőd, vagy a 
pénzügyi konszolidáció mellett. 
Az új testület az utóbbi mellett 
döntött. A Maros Kft. csődbizto-
si felszámolás alatt áll, a vagyon-
vesztés hozzávetőlegesen 20 millió 
forint, ennyiért tudják majd visz-
szavásárolni az eszközöket. A tel-
jes követelés több, mint 58 millió 
forint. A város üzemeltetése sem 
bizonyul jelenleg könnyűnek, hi-
szen nincsenek műszaki végzett-
ségű ügyintézők a polgármesteri 
hivatalban – hallottuk – és kiugró-
an magas költségszinten működik 
a város, mert a legalapvetőbb fel-
adatokat is külső vállalkozóra kell 
bízni.

Az elvégzett feladatok között 
érdemes kiemelni: felújították a 
Mainzi utcai kis játszóteret, a két 
elhasználódott játszóeszköz he-
lyet újat rendeltek; megtörtént 
a hajóállomás melletti vaskorlát 
felújítása; megrendeltek egy nagy-
teljesítményű lombszívó gépet; a 
Deák Ferenc és a Hold utca közöt-
ti járdaépítésre a munkaterületet 
átadták, a kivitelező az időjárástól 
függően vonul fel.

A polgármester múlt és a jelen 
tervei után a jövő legfontosabb fel-
adatait is felvázolta: a legfontosabb 
cél az önfenntartó képesség növe-
lése és a közszolgáltatások színvo-
nalának emelése; a helyi jövede-
lemtermelésre alkalmas minőségi 
turizmusra alapozott gazdaság fel-
építése, annak többlépcsős megva-

Cél az önfenntartó képesség 
növelése és a közszolgáltatások 

színvonalának emelése
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lósítása; a város közútjait, járdáit 
érintő, felbontással járó munka-
engedélyek szigorítása; az adóren-
delet módosítás előkészítése, az 
egyenlőbb közteherviselés megva-
lósítása.

Tervek a 2024-2025-ös időszak-
ra: a Duna-parton a hajóállomás és 
a Dám közötti szakasz kertészeti 
felújítása; a gyeprácsos felületen a 
hordalék eltakarítása; minimum 10 
parkolóhely létesítése; a két díszkút 
(Duna parti és Fő téri) felújítása, 
egy-két nyilvános WC létesítése. 
Feladat még a temető ravatalozója 
előtti töredezett betonfelület cseré-
je térkőre, a parcellák további ren-
dezése és a közintézmények zöldí-
tése projekt előkészítése.

Mihály Gábor, a Nagymaros 
Védelméért Egyesület elnöke rész-
letesen beszélt a 2024-es árvízi 
védekezés előkészületeiről, an-
nak módjáról. Egyebek mellett el-
mondta: Nagymaroson 250 ember 
vett részt a védekezésben. Feltette a 
kérdést, hogy jó elgondolás volt-e 
mobilgáttal védekezni Nagymaro-
son? A válasza: „Összehasonlítha-
tatlanul jobb, mint a zsákos véde-
kezés, bármilyen anyagból is van a 
mobilgát. Ilyen magas vizet bizton-
sággal homokzsákkal már nem le-
het megfogni. Örüljünk, hogy van 
mobilgátunk.”

Az előadó elmondta, azt ta-
pasztalták, hogy a homokzsákos 
védekezés során más motivációk 
vezérlik az embereket, mint egy 
mobilgátnál. A mobilgátnál hamis 
biztonságérzet alakul ki, csökken a 

veszélyérzet, ilyenkor egy másfajta 
motiváció lép életbe, a társadalmi 
felelősségtudat. Ezzel arányosan 
csökken a társadalmi aktivitás. 
Példát is mondott erre: 2000 házba 
küldtek felkérést a védekezés miat-
ti nyilvántartásba vételhez még az 
árvíz előtt. Alig több, mint 10 em-
ber jelentkezett. 

Kérdésre válaszolva – hogy mit 
jelent Nagymarosnak, hogy saját 
maga védekezik - Mihály Gábor 
elmondta, 2013-hoz képest rend-
kívül jó volt a kapcsolat a Kataszt-
rófavédelemmel és Vízüggyel, amit 
kértek, a 28 tűzoltót, azt megkap-
ták.

A beszámolók után szót kaptak 
a jelenlévő nagymarosi polgárok. 
Felmerült az évek óta egyre na-
gyobb problémát jelentő szabály-
talan parkolás, az útbontások utá-
ni helyreállítások rossz minősége. 
Az egyik felszólaló telekmegosz-
tási problémáját vetette fel. A Nap 
utcaiak a víznyelő nem megfelelő 
működésére és az utcában járó 
nagyméretű szemétszállító autók-
ra panaszkodtak, volt, aki az utca 
egyirányúsítására tett javaslatot.

Az egyik felszólaló az albán 
pékség külső megjelenését kifogá-
solta. Felmerült az is, hogy a temp-
lom megvilágítása a korszerűsítése 
után nem megfelelő, meg kellett 
volna hagyni az eredeti fényt. Volt, 
akit az érdekelt, hogy mi lesz a 
szálloda és a Bethlen ház sorsa.

A kérdésekre Petrovics László és 
Jung Ferenc alpolgármester adtak 
választ.

Olvassa 
be a QR 
kódot és 

nézze meg 
a közmeg-
hallgatást!

KÉPVISELŐI 
FOGADÓÓRA

Tisztelettel értesítem a 
lakosságot, hogy minden 

hónap első szerdáján a művelődé-
si ház kistermében 17-19 óráig 

FOGADÓÓRÁT
 TARTOK.

Ivor Andrásné képviselő

Tájékoztató 
téli igazgatási 

szünetről
 

Tájékoztatom Tisztelt Ügyfeleinket, 
hogy a Nagymarosi Polgármeste-
ri Hivatalban a Képviselő-testület 
64/2024. (IV. 30.) számú döntésé-
nek megfelelően

2024. december 23. napjától 
2025. január 3. napjáig 
igazgatási szünet lesz.

2025. év első ügyfélfogadási
napja: 2025. január 6. hétfő.

Az igazgatási szünet alatt – a ha-
laszthatatlan ügyek intézésére és a 
zavartalan ügymenet biztosítása ér-
dekében szervezett alábbi ügyeleti 
feladatellátáson túl – a polgármes-
teri hivatalban ügyfélfogadás nincs. 
Sürgős anyakönyvi ügyekben (szü-
letés, elhalálozás anyakönyvezése) a 
+36 20 312 34 29-es számon érhető 
el az anyakönyvvezető.

A városüzemeltetési csoport a 
halaszthatatlan ügyek esetére tele-
fonos ügyeletet tart a +36 70 338 01 
53-as telefonszámon.

Az igazgatási szünet alatt ügyele-
ti ellátás csak az alábbi egységben és 
időpontban érhető el, az egyéb ügy-
intézés ez idő alatt szünetel:

Anyakönyvvezető
(2626 Nagymaros, Fő tér 5.
udvarból első iroda balra)
2024. december 30.
Hétfő: 13–16.30
2025. január 3.
Péntek: 8-12 óráig
Magam, és a kollégáim nevében 

kívánok önöknek békés, boldog 
karácsonyi ünnepeket és áldott Új 
Esztendőt!

Eőryné dr. Mezei Orsolya s.k.
    jegyző
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ÁLLÁSPÁLYÁZAT
NAGYMAROS VÁROS ÖNKORMÁNYZATA

pályázatot hirdet Közalkalmazotti jogviszony (Kjt.) 
keretében

INTÉZMÉNYVEZETŐ
munkakör/feladatkör betöltésére

Tevékenységi kör (ellátandó feladatok): Feladata az intézmény 
irányítása, ellenőrzési, munkáltatói feladatainak ellátása, a fele-
lős költségvetési gazdálkodás, szakszerű és törvényes intézményi 
működtetés, alapító okirat szerinti feladatok ellátása, kapcsolat-
tartás a fenntartóval és különböző szakmai szervekkel. Döntés az 
intézmény működésével kapcsolatos minden olyan ügyben, me-
lyet jogszabály a hatáskörébe utal. Az intézményben dolgozók 
munkájának irányítása, ellenőrzése. A Szervezeti és Működési 
Szabályzatban, valamint a hatályos jogszabályokban biztosított, 
hatáskörébe utalt munkáltatói jogok gyakorlása. A fenntartó felé 
beszámoló készítése az intézmény működéséről, tevékenységé-
ről.

További elvárások: 
a) A 12 fős tartós bentlakásos ellátottra racionalizálni a szol-

gálatvezénylést és az intézményi létszámot. Az intézményi lét-
számban az elégséges és szükséges mértéknek kell megjelennie. 
A gazdasági eredményjavulást bemutatni.

b) Újragondolni az idősek nappali ellátás visszaállításának a 
lehetőségeit, ehhez szükséges feltételeket és kényszereket, gazda-
ságilag vizsgálni a kevesebb létszámmal a több ellátott gondo-
zottból adódó, pénzügyileg kedvezőbb működést. A gazdasági 
hatást bemutatni.

c) Minden egyéb olyan javaslat kidolgozása és bemutatása, 
melyek végrehajtása hozzájárul a gazdaságilag eredményesebb 
működtetéshez. Ráfordítás és hozam bemutatása.

Mivel az állandó költségekben a legnagyobb részarányt a 
munkabérek és járulékaik jelentik, ezért elsődlegesen a pályázó-
nak az e téren javasolt változtatásait és a hozamot kell bemutat-
nia a pályázatában.

A pályázat szakmai programját előzőek figyelembe vételével 
is, valamint SWOT analízisre alapozva kérjük kidolgozni.

Betöltendő állás szakmacsoportja: szociális és gyámügy
FEOR besorolás: 3513 Szociális gondozó, szakgondozó
Betöltendő állás munkakörének szakterülete (munkakör-

család): Egyéb
Betöltendő állás jogviszonya: Közalkalmazotti jogviszony 

(Kjt.)
Foglalkoztatás időtartama, munkaideje, munkarendje, 

formája: Határozott, 40 óra, általános, teljes munkaidő
Munkavégzés helye: Nagymaros
Álláshirdető szervezet bemutatása: Nagymaros Város Ön-

kormányzata Gondozási Központ 2626 Nagymaros Vasút utca 6.
 A munkáltatóval, állással kapcsolatos egyéb lényeges infor-

máció (pl. jogviszony létesítés feltételei; próbaidő; illetmény/fi-
zetés, speciális adatvédelmi tájékoztatás, szervezet honlap címe 
stb.): 5 év határozott időtartamra szól.

Az illetmény és az egyéb juttatások megállapítása a közalkal-
mazottak jogállásáról szóló 1992. évi

XXXIII. törvény alapján történik, a garantált illetmény és pót-
lékok alkalmazásával. A munkakör elbírálást követően azonnal 
betölthető

Feltételek, előnyök
Pályázati feltételek:
Jogállásból fakadó jogszabályi követelmények:
- Büntetlen előélet
- Cselekvőképesség
- Magyar állampolgárság
- Vagyonnyilatkozattételi eljárás lefolytatása

- Erkölcsi bizonyítvány
Elvárt végzettség/képesítés: Felsőfokú végzettséghez kötött 

szakképesítés alapképzés (Bsc vagy BA), szociális gondoskodás, 
m.n.s., felsőfokú végzettséget vagy felsőfokú szakmai képesítést 
igényló, a szociális ellátás területén

Elvárt szakmai tapasztalat időtartama (év): 5 
Elvárt vezetői tapasztalat időtartama (év): 5 Egyéb pályázati 

feltétel meghatározása: - a) az 1/2000. (I. 7.) SzCsM rendelet 3. 
mellékletében előírt szakirányú felsőfokú végzettség és szakkép-
zettség, 

- b) legalább 5 év, felsőfokú végzettséget vagy felsőfokú szak-
mai képesítést igénylő, a szociális ellátás területén betöltött mun-
kakörben szerzett szakmai gyakorlat,

- c) az intézményben fennálló, határozatlan időre szóló alkal-
mazás, illetve a megbízással egyidejűleg történő, határozatlan 
időre szóló alkalmazás.

Járművezetői engedély kategória: B
Pályázat elbírálása során előnyt jelent: 
A pályázat elbírálása során előnyt jelent a szakmai tapasz-

talat: Igen
A pályázat elbírálása során előnyt jelent a vezetői tapasz-

talat: Igen
Egyéb pályázati előnyök:
- intézményvezetői gyakorlat
- Pályázónál előnyt jelent a szakápolói végzettség, és annak 

vállalása, hogy szakápolói feladatokat ténylegesen ellát a gondo-
zottak esetében.

A pályázat részeként benyújtandó igazolások, alátámasztó 
dokumentumok:

- A Kjt. 20/A.§ (5) bekezdés b) pontja alapján a pályázó a 
pályázathoz csatolja arról szóló nyilatkozatát, hogy a pályázati 
anyagában foglalt személyes adatainak a pályázati eljárással ösz-
szefüggésben szükséges kezeléséhez hozzájárul.

- Fényképpel ellátott szakmai önéletrajz
- Három hónapnál nem régebbi erkölcsi bizonyítvány
- Hozzájáruló nyilatkozat pályázati anyagba betekintésről
- vezetői program
- szakmai gyakorlat hitelt érdemlő igazolása
- végzettséget, szakképesítést igazoló okiratok másolata
A pályázat benyújtásának határideje: 2025. január 6. 00.00
Pályázat benyújtásának módja: a pályázatot a Nagymaros 

Város Önkormányzatának polgármesteréhez kell benyújtani 
postai úton, vagy személyesen, lezárt borítékban az alábbi címre: 
2626 Nagymaros, Fő tér 5., Petrovics László polgármester.

A borítékon kérjük feltüntetni: a pályázati adatbázisban sze-
replő intézményi iktatószámot, valamint a beosztás megnevezé-
sét: intézményvezető.

Fenntartjuk a jogot, hogy eredménytelennek nyilvánítjuk a 
kapott pályázatokat, és új pályázati kiírást teszünk, amennyiben 
a fenti 1), 2), 3) pontokban megfogalmazott elvárások nem,- 
vagy hiányosan kidolgozottak a pályázatban; ill. a kidolgozott 
javaslatok pénzügyi eredményessége (hozama) nem mértékadó 
az önkormányzati éves kiegészítő támogatások kívánt csökken-
tésében.

A pályázat elbírálásának módja: A benyújtott pályázatokról a 
Képviselő-testület a határidő lejártát követő ülésén dönt.

A pályázatokat a Humán Bizottság és a Gazdasági Bizottság 
készíti elő döntésre (SzMSZ 3.3. sz. melléklet szerint).

A pályázat elbírálásának határideje: 2025. január 31. 00.00
Állás tervezett betöltésének időpontja: 2025. február 1. 
Állás tervezett betöltés végének időpontja: 2030. január 31. 
Publikálás tervezett időpontja: 2024. december 6.
A pályázati kiírás közzétevője a Miniszterelnöki Kormányiro-

da (MK). A pályázati kiírás a közigazgatási szerv által az MK ré-
szére megküldött adatokat tartalmazza, így annak tartalmáért a 
hatályos jogszabály alapján a pályázatot kiíró szerv felel.
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Jung Ferenc a menedzser, 
gazdálkodó és aki 

elkötelezetten dolgozik 
Nagymaros fejlődéséért

Egy időben gyakran megállították 
az utcán a feleségét, és megkérdezték 
tőle, hogy van–e, és ki a férje, mert 
mindig egyedül látják. Bevallom én 
sem ismertem, de a neve nagyon is 
nagymarosi. Harminc évet töltött az 
energiaszektorban, klasszikus ve-
zetői életpályát járt be, hiszen mű-
vezetőként kezdte és vezérigazgató 
helyettesként ment nyugdíjba. Ma 
saját tulajdonú gyümölcsösükben 
gazdálkodik, pálinkát, lekvárt és 
gyümölcslevet készít. De a kert és 
a hozzá tartozó kézi manufaktúra 
nem köti le minden energiáját, ezért 
fogadta el Petrovics László felkéré-
sét és alpolgármester lett. Ő Jung 
Ferenc alpolgármester. 

- Bár nagymarosi vagyok, még 
csak arra sem emlékszem, hogy va-
laha találkoztunk volna. Kicsit olyan, 
mintha a semmiből bukkant volna 
elő. Hol bujkált eddig? 

- Nos, nem ön van ezzel a kérdé-
sével egyedül. Tősgyökeres nagy-
marosi vagyok, de a munka 30 évig 
Budapesthez kötött. Számomra a 
munkám egyben a hobbimat is je-
lentette, imádtam az erőműi világot, 
annak minden napi problémájá-
val együtt. Művezetőként kezdtem, 
majd üzemvezetőként folytattam az 
Újpesti Erőműben. Aztán nem egé-
szen 10 év múlva, a cégen belül az 
egyik legfiatalabb vezetőként meg-
kaptam az Angyalföldi Erőmű te-
lephelyi vezetését. Jól végezhettem a 
dolgomat, mert 3–4 évenként újabb 
és újabb vezetői beosztásokban lép-
kedhettem előre. A leghosszabb 
időt erőmű igazgatóként töltöttem, 
mindegyik erőművünknek (Újpest, 
Kispest , Kőbánya) voltam igazgató-
ja.  A tulajdonosváltások finn, japán, 
francia, cseh mindig átszervezések-
kel jártak. Eleinte delegáltak, később 
kifejezetten kérték részvételemet 
ezekben a projektekben. Mindent, 

amit csak lehetett, ellestem a kül-
földi menedzserektől, szemléletet, 
módszertant és nem utolsósorban 
a céltudatos munkavégzést. Előzőek 
mind hozzájárultak szakmai és ve-
zetői fejlődésemhez. Volt időszak, 
amikor igazgatótársaimtól kritika is 
ért abban az időszakban, hogy nem 
feltétlenül menedzserként viszem a 
dolgokat, hanem inkább, mintha tu-
lajdonos lennék, bár én a kettőt so-
sem tudtam elválasztani egymástól. 

Bármilyen pozícióban voltam, 
napi 10–12 órát dolgoztam, gyak-
ran hétvégenként is. Az erőműves 
szakma nagyon szép, de nem arról 
szól, hogy a munkanap végén egy-
szerűen lekapcsolod azt a bizonyos 
gombot. Gondolja csak el, hogy egy 
erőműben hatalmas tömegáramok, 
energiamennyiségek, rendkívül 
bonyolult rendszerek működnek, 
hihetetlenül magas kihasználtság 
mellett. Így ott mindig is történik va-
lami. És ha egy üzemzavaros helyzet 
előáll, akkor ott pillanatokon belül 
arról beszélünk, hogy 30-40, vagy 
akár 100 millió forint üzemi ered-

mény esik ki óránként, az erőműi 
menetrendtől függően. Tehát a tör-
ténet és a tulajdonosi elvárás nem 
arról szólt, hogy az éppen bekövet-
kezett problémát ráér a menedzser 
másnap rendezni, megoldani. Volt 
olyan napom, nem is egy, beálltam 
este az udvarunkba az autómmal, ki 
sem szállhattam és már fordultam is 
vissza az adott erőmű felé.

- Ön 17 évig volt felsővezető. Mi 
volt a titka annak, hogy ilyen soká-
ig dolgozott több munkahelyen, több 
beosztásban? 

 - Moldova Györgynek van egy 
nagysikerű könyve „Akit a mozdony 
füstje megcsapott”. Aki olvasta, az 
ért meg engem is. Nagyszüleimtől 
tudom, dédnagyapám mondta reg-
gelenként, tegyünk ma is valami jót, 
hasznosat. Valahogy én is így lehe-
tek „összelegózva”. Szeretem az iga-
zi kihívásokat, a járt útról nagyon 
gyakran ezért térek le. Hiszem, a 
frappáns megoldások nem a kijárt 
úton találhatók meg. Küzdő típusú 
embernek tartom magamat, aki so-
sem adja fel könnyen. Ha kitűzök 
egy célt, akkor azon végigmegyek.  

- A családja elfogadta ezt az élet-
módot? Hiszen nem sokat látták önt 
az elmúlt harminc évben. 

- A családom elfogadta. Van egy 
nagyszerű feleségem, akinek sok 
mindent köszönhetek, és ezt most a 
szó legszorosabb értelmében mon-
dom. A gyerekek viselték nehezeb-
ben, de valahogy anya elmagyaráz-
ta nekik, hogy apának a munkája a 
mániája. Van, aki bélyeget gyűjt, és 
van, aki mást tesz, mint az apa. Két 
fiam van, Bálint és Ádám és egy lá-
nyom a Timi.  

- A Covid időszakában vonult 
nyugdíjba. Egy ilyen életpálya után, 
amit ön bejárt, nem jelentett nagy 
változást a hirtelen jött nyugalom, a 
sok szabadidő? 

- Gyorsan feltaláltam magamat, 
mivel a felmenőim is a XVIII. szá-
zad közepe óta itt Nagymaroson 
éltek és gyümölcstermesztéssel 
foglalkoztak, ezért nekem is kellett 
egy gyümölcsös. Emlékszem, ak-
kor mindenki elsápadt a családban, 
hogy akkor jön az újabb őrület. Ezt 
én még tudtam fokozni, mivel azt 
mondtam, hogy nekem nem csak 
egy gyümölcsös kell, hanem én 
arra egy manufaktúrát is szeretnék 
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felépíteni. Nem állítom feleségem 
felhőtlen örömét, mert ő már le-
nyugodást, több együtt töltött időt 
és programot szeretett volna. De 
hamar belátta a nyugalom nem az 
én világom, nekem napi szinten 
kell nagy aktivitással lefoglalnom 
magamat. Volt egy lehetőségünk, 
egy vissza nem térő alkalom, és 
tudtunk venni egy gyümölcsöst a 
Latorvölgyben, a legjobb termőhe-
lyek egyikén. Fiaimmal döntöttünk 
a fekete berkenye telepítésében.  
Jelenleg 400, idén termőre fordult 
bokorral rendelkezünk, tavasszal 
újabb 200 tő telepítését tervezzük. 
A gyümölcsösben a még termő, 
öregedő gyümölcsfákat egyenlőre 
még megtartjuk. És ha már gyü-
mölcs, akkor megkerülhetetlen fel-
adattá válik a lekvár, a pálinka és a 
berkenye ivólé készítése. Egyébként 
regisztrált őstermelő és kistermelő 
vagyok, OKJ gyümölcspálinka ké-
szítő szakképzettséggel.

A pálinkafőzés rejtelmeivel Bá-
lint fiammal együtt Kosdon, Lunzer 
Attiláéknál ismerkedtem. Nagysze-
rű mesterek, nagyszerű emberek.  

Párlatainkat országos szintű, a 
legnevesebb versenyekre (Master 
Spirit) nevezzük. Kettő bronzérem-
mel büszkélkedünk. Mindenkinek 
megjegyzésként, a magánfőzésnek 
igen szigorúak a szabályai. Kötelező 
regisztráció, NAV bejelentés, az ér-
tékesítés pedig tilos.

Sikereink vannak a lekvárjaink-
kal is, országos szintű versenyeken 
arany, ezüst és bronz minősítéseket 
nyerünk. A somlekvárunk pedig ez 
évben elnyerte a nemzeti parki véd-
jegyes termék címet. 

- Ennyi siker és munka mellett 
mégis a közigazgatásban kötött ki. 
Hogy jött az ötlet, hogy elinduljon az 
önkormányzati választáson? 

- Hívtak vissza a céghez is, de az 
megint Budapest lett volna. 2023-
ban az akkori képviselő-testület 
megalkotta az új adórendeletet, 
amely hátrányosan érintette a kül-
területen élőket. Részese voltam an-
nak a kezdetben négytagú civil kez-
deményezésnek,  akik személyesen 
fejtették ki egyet nem értésüket a 
bizottsági és testületi üléseken. Igazi 
civil siker volt, amit akkor el lehetett 
érni. Nekem már régóta megvolt a 
saját véleményem Nagymaros vá-
ros folyamatos, régión belüli lema-
radásáról. Facebook-on követve az 
üléseket, vezetői szemmel rémisztő 
volt látni, milyen előkészületekkel, 
felkészültséggel szóltak hozzá egye-
sek és formálták a végső döntést 
Nagymaros ügyeiben. Nagymaros 
jóval többet érdemel. Nagymaros-
nak igenis a Dunakanyaron belül 
vezető szerepet kellene, kell betöl-
tenie. Visszaszerezni azt a régi imi-
dzset, amiről nekem a nagyszüleim 
nagyon sokat beszéltek. Van vezetői 
gyakorlatom, vannak tanult ismere-
teim a gazdálkodás területén, isme-
rem azokat a munkamódszereket, 
melyek az üzleti világban beváltak, 
és adaptálhatók az önkormányzati 
környezetre.

Számomra nem volt ismeretlen 
az önkormányzatok világa. Azok-
ban a budapesti kerületekben, ahol 
erőmű igazgatóként dolgoztam, 
közvetlen munkakapcsolatban vol-
tam a kerületi polgármesterekkel. 
Voltak közöttük fideszesek, MSZP 

–sek (most DK-sok). Pártállástól 
függetlenül mindig nyitottak voltak 
a cég gazdálkodásában alkalmazott 
elvekre, szemléletre, módszerekre. 
Logikusan vetődött fel bennem, 
miért ne segítenék megválasztásom 
esetén Nagymaros város szükség-
szerű fejlődésében. Hát így kötöt-
tem ki a nagymarosi közigazgatás-
ban.

Petrovics Lászlóval közösen dol-
goztuk ki a választási programot, 
ami megválasztásunkkal már cse-
lekvési program. Szeretném, ha az 
itt lakók bíznának bennünk, nem 
ígérgettünk, hanem vállalásokat 
tettünk.

Az őszintén bánt, kettő hét mun-
kavégzés után már olyan dolgokat 
kértek rajtunk számon, amit még az 
előző ciklusban kellett volna telje-
síteni. A néhány ember személyes-
kedése, akik ezt teszik, nem is értik 
mekkora maradandó kárt okoznak 
a nagymarosi közösségnek.

- Nem beszéltünk még a gazdál-
kodási modellről, ami változást kell, 
hogy hozzon Nagymaros életében 
önök szerint. Ezzel a témával foly-
tatjuk majd a legközelebb. 

Furucz Anita 

Anyakönyvi hírek
Születtek: Bacsa Balázs és Gál Zsófia lánya: Fédra, Melisek Máté és 
Rudolf Dóra lánya: Zselyke Mária, Rója Gergő és Igaz Orsolya fia: 
Márk, Miháltz Márton és Bojti Margit Stefánia lánya: Emma Lídia, 

Halász Tamás és Varga Tímea Fanni fia: Tamás Gusztáv.

Házasságot kötöttek: Zeller Dávid és Csányi Noémi, 
Almássy Benedek és Nagy Tímea. 

Elhunytak: Arató András (1933), Zeller Géza (1941), Vékony 
Sándor Levente (1943), Krizsán Istvánné sz. Tóth Margit (1933), 

Harami László Ferenc (1947), Csepregi Béla (1942), Schubauer Ferenc 
(1947), Kiss-Demeter Enikő Fanni (1975).

NAGYMAROS
Nagymaros Város 

Önkormányzatának lapja 
ISSN: 1586-5843

Felelős kiadó: 
Nagymaros Város

 Képviselő-testülete
2626 Nagymaros, Fő tér 5.

Telefon: 27/595-100
Fax: 27/354-245

Felelős szerkesztő: 
Furucz Anita

Tel.: 06-20/911-9077
E-mail: 

anita.furucz@vaci-naplo.hu
Lapelőállítás:

 Proxa Kft., 
2626 Nagymaros, 

Mihály utca 6.
Nyomadai munka:

Multiszolg Bt.
2600 Vác, Lemez u. 2.



10                                                                                                                                                                                    Nagymaros10                                                                                                                                                                                    Nagymaros

A közelmúltban három aktív öko-
turisztikai pályázaton több, mint 
5 milliárd forintot nyert Börzsöny 
térség. Ebben nagy szerepet ját-
szott a Börzsöny Kapuja Innová-
ciós Klaszter. A 2021 április 16-án 
alakult társaságban az alapító ta-
gok Nagymaros, Kismaros, Szo-
kolya, Verőce és Kóspallag önkor-
mányzatai. Mára már több mint 
húsz tagja van a szervezetnek, de 
még mindig nagy az érdeklődés a 
civilek és vállalkozók részéről is. 
Az együttműködésük célja a tér-
ség infrastrukturális, kulturális, 
egészségügyi, sport és turisztikai 
fejlődésének növelése, a források 
hatékony és hosszú távú fenntar-
tása, növelése.

- Mi a klaszter lényege? – kérdez-
tem Koncz Ernőt, a Börzsöny Ka-
puja Innovációs Klaszter Nonprofit 
Kft. ügyvezetőjét.

- A klaszter létrejötte lehetővé 
tette azt, hogy végre térségben gon-
dolkodjunk. Valljuk be őszintén, 
minden településre jellemző, hogy 
két határa között gondolkodik sa-
ját fejlesztésekben, a saját pénz-
ügyi források megteremtésében, 
de hogyha mi igazán látványos és 

érdekes rekreációs célpont szeret-
nénk lenni, akkor mindenfélekép-
pen közösen kell kialakítanunk 
egy víziót. Amikor egy turisztikai 
célpontban gondolkodunk, akkor 
nem csak arról van szó, hogy hány 
turista jön hozzánk, hanem arról 
is, hogy milyen a pozícionálása a 
térségnek, hogyan jelenünk meg 
a médiában, a befektetők hogyan 
vélekednek rólunk, mennyire tud-
juk megtartani az itt élő embere-
ket. Nyugat-Európában számtalan 
jó példa van erre, aminek talán 
egy kicsikét mi híján voltunk itt, a 
Börzsönyben. Úgy vélem, hogy a 
klaszter létrejöttének ez a legfon-
tosabb üzenete, s azzal nyertünk 
a legtöbbet, hogy végre közösen 
gondolkodunk. Egyébként nem 
abban gondolkodunk, hogy még 
több turista érkezzen a térségbe, 
hanem, hogy több időt töltsenek 
itt és többet költsenek.

- Kik a tagjai ezeknek a klaszte-
reknek?

- Önkormányzatok, civil szer-
vezetek, magánvállalkozók, a Váci 
Egyházmegye, a Magyar Agrár- és 
Élettudományi Egyetem, nagyon 
színes a paletta, hisz a klaszter-
nek pont ez a lényege. A legfon-
tosabb üzenete, hogy  van közös 
víziónk arról,  miként nézzen ki a 
Börzsöny mondjuk 2035-ben. Mit 
szeretnénk, mit gondoljanak ró-
lunk, kik és miért jöjjenek ide, mi-
lyen fejlesztéseket hajtsunk végre, 
vagyis kialakítunk egy hosszú távú 
stratégiát. 

A Börzsönyt egy rekreációs ak-
tív ökoturisztikai paradicsomként 
képzeljük el, amelynek középpont-
jában az itt élő emberek jól-léte áll.

Persze ehhez anyagi források is 
kellenek és jó szívvel mondhatom, 
hogy mind a három nagy pályáza-
tunk - amelyek a TOP Plusz kere-
tén belül kerültek kiírásra - nyert.

- Mi ez a három pályázat?
- A legnagyobb volumenű, a 

„Börzsönyt, Ipolyt Mindenkinek” 

című program, az Aktív- és Öko-
turisztikai Fejlesztési Központ 
vezetésével, amelynek értéke 3 
milliárd forint. Kiváló fejlesztési 
anyagot állítottak össze ott a kol-
légák, erősítve a térségi belépési 
pontokat, hogy az együttműkö-
dési lehetőségeket a térségben a 
legjobban használjuk ki. Negyven 
különböző kisebb-nagyobb fej-
lesztést tartalmaz a program: az 
egyik helyen mozgáskorlátozott 
parkoló fejlesztés, a másikon egy 
új sorompó, vagy éppen ehető 
erdőmúzeum, egy irányítótábla, 
kerékpárút, tematikus kardio tan-
ösvény, természeti betekintőpont, 
akadálymentes kikötő, vagy vízi-
pihenőhely fejlesztés. 

Elsősorban a  belépési ponto-
kon történik a 3 milliárd forintos 
fejlesztés, amely a szolgáltatások 
szélesítését jelenti. A cél, ha valaki 
odaérkezik, tegye le a kocsiját és 
utána valamilyen közösségi köz-
lekedéssel menjen tovább. Itt is 
hálózati fejlesztésekben gondolko-
dunk, együttműködve a MÁV-val 
és az erdei kisvasutak üzemeltető-
ivel. új összekötő útvonalak kiala-
kításával. Fontos célunk a közle-
kedésből eredő környezetterhelés 
csökkentése.

- És mi a másik két pályázat? 
- A másik nagy fejlesztés Pest 

vármegye és Verőce közös pályá-
zata volt, egy kerékpáros központ 
és további nyolc kerékpáros pihe-
nőhely kialakítására. A pályázat 
lényege, hogy kerékpáros centrum 
épül Verőcén, amely egyben tu-
risztikai látogatóközpont is lesz, 
természetesen a szokásos szolgál-
tatásokkal. Kiindulópontja lehet 
bármilyen versenyeknek és oda 
kerül áthelyezésre Kismarosról a 
Királyréti kisvasút végállomása. 
Ez egy 1,4 milliárdos fejlesztés.

A harmadik pályázat - amelyik 
természetesen az én szívemhez a 
legközelebb áll, mert a Klaszter 
Pest vármegyével közös pályázata 
- a Börzsöny vándorút, ami több, 
mint 161 kilométer, s szerintem 
egy igen okos gondolat. Ennek lé-
nyege, hogy 90 százalékban meg-
lévő turista utakat kötünk össze, 
csak másfajta logika mentén. A 
Váci Egyházmegyével közösen 
dolgoztunk ennek a programnak 
a „szellemi hátterén”. Az út 17 te-

Eredményes pályázatok 
a börzsönyi turizmus 

fejlesztéséért
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lepülést érint és mindezen hely-
ségek minden egyes szolgáltatása, 
szálláshelye, étterme, programja 
bekerül a csomagba. 

- Hasonló ez az El Caminó 
zarándoklathoz? 

- Ez nem zarándokút, hanem 
egy csodálatos felfedezőút. A 
vándorútra lépők családjukkal, 
barátaikkal megismerik ennek a 
térségnek természeti, ökológia, 
épített, történelmi, szakrális érté-
keit. Természetesen nem kell a 170 
kilométert egyszerre végig járni, 
meg lehet tenni 10-20 kilométert 
is. Úgy gondolom, ez egyedülálló 
lehetőség arra, hogy olyan telepü-
léseket, amelyek eddig nem voltak 
fönn a turisztikai desztinációs tér-
képen bemutassuk, megismerjék 
a túrázók mindazt az örökséget, 
amivel büszkélkedhetünk. A pá-
lyázat keretén belül egy turisztikai 
látogatóközpont is felépítésre ke-
rül, az egyik leglátogatottabb belé-
pési ponton, Törökmezőn.

Egy másik fontos célja volt meg-
alakulásakor a Klaszternek, hogy a 
Duna-parti településeket próbál-
juk meg tehermentesíteni, vagyis 
csábítsuk be az embereket a Bör-
zsöny szívébe úgy, hogy ott is meg-
felelő programokat, szolgáltatáso-
kat, élményláncokat biztosítunk 
számukra. Nagyszerű ebben a 
vándorútban, hogy minden egyes 
település a magas Börzsönyben 
és a Börzsöny szívében bekerült a 
programba, így egy teljesen új tu-
risztikai desztinációs kínálatot te-
remtünk. 

- Tehát a kitűzött célokhoz köze-
lebb kerültünk …

Valóban, ezzel a három, önerőt 
nem igénylő sikeres pályázatunk-
kal, több, mint 5 milliárd forint 
friss forráshoz jutottunk. Ha ez az 
5 milliárd forint fejlesztés meg-
valósul egy térségben, annak na-
gyon látszódnia kell. S ha még 
ehhez hozzáadjuk a nagymarosi 
turisztikai látogatóközpontot is, 
amelyik szintén nyertes pályázat, 
akkor azt mondhatom, hogy olyan 
mérföldköveket sikerül leraknunk, 
amelyekre bátran építhetünk, új 
vonzerőt teremtve a Börzsönyben, 
kiaknázva meglévő adottságain-
kat.

S ami pedig a börzsönyi tu-

rizmust illeti, mi mindig is a ba-
kancsos, kerékpáros vízi és lovas 
turisták paradicsoma voltunk, 
ám nekik is megváltozott a szol-
gáltatások iránti igényük, amit 
utol kell érnünk. Óriási előnyünk 
más térségekkel szemben, hogy 
hozzánk mind a négy évszakban 
érdemes ellátogatni. Fontos célja 
klaszterünknek, hogy a Börzsöny 
legyen Közép-Kelet-Európa első 
karbonsemleges térsége, így min-
den fejlesztés a fenntarthatóság az 
ökoszisztéma megőrzése mellett 
történik.

- Miért csinálja ezt a munkát, 
lokálpatrióta? Mi viszi előre az em-

bert ebben a feladatban?
- Egyrészről a lokálpatriotizmus, 

mert valóban nagyon-nagyon sze-
retem ezt a térséget és nagyon 
szeretem Nagymarost is. A másik 
inspiráló tényező pedig az, hogy 
minden ember szeretne az életében 
tenni a közösségért, újat alkotni, 
nyomot hagyni maga után. Vala-
mi olyan fejlesztésben részt venni, 
aminek elmondhatja, hogy egy pi-
cikét ő is részese volt. A cél pedig 
az, hogy ezt a csodálatos adottságú 
térséget végre olyan szintre tudjuk 
felemelni, amit megérdemel. Erről 
szól ez a küldetés.

F. A.
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Nagymaroson 1935. június 28-án 
két nyelven beszélő földműves csa-
ládba született.

Édesanyjának, Gresz Margitnak 
ősei több mint 300 éve 1712-ben 
az első bevándorlókkal érkeztek 
Marosra. Általános iskolai tanul-
mányait Nagymaroson végezte, 
majd 1949-től Budapesten tanult 
és dolgozott,

Házasságkötéséig 1960. július 
14-ig Nagymaroson a Német utca 
21. számú házban lakott.

Élete során mindig érdeklődő 
volt és tudását folyamatos tanulás-
sal gyarapította.  

Munkáját országos hatáskör-
rel a Matáv Vezérigazgatóságon 
fejezte be 1995-ben, majd szaka-
tanácsadóként 2000-ig dolgozott.  
Életelve volt, hogy a munkája és 
élete során szerzett tapasztalatait 
másoknak is átadja, ezért számta-
lan cikket írt tudományos folyó-
iratokban. Több szakmai könyv 
főszerkesztője volt. Élete főművé-
nek azonban az utóbbi években 
szerkesztett „Nagymaros története  

1255-2020” című könyvet érezte, 
amelyet Nagymaroson élő roko-
nai, barátai, ismerősei közremű-
ködésével készített el. Hálás szív-
vel emlékezett a közreműködők 
segítőkészségére: Zoller Józsefre 
és családjára, Heininger Ferencre, 

Dr.  Buzás Ottó József aranydiplomás 
villamosmérnök búcsúztatása

December 6-án adták át az immár 
harminc éve kiosztott Prima Pri-
missima díjakat. Nem volt könnyű 
dolga az alapítvány kuratóriumá-
nak hiszen idén sokkal több jelö-
lés érkezett, mint a korábbi évek-
ben. Egészen pontosan több, mint 
900. Fontos információ a döntési 
működésről: minden évben har-
minc tudóst, oktatót, újságírót, 
sportolót, művészt választanak 
ki. A végső rostán pedig tíz jelölt 
kapja meg a Prima Primissima és 
húsz jelölt pedig a Prima díjjal 
járó kisplasztikát, valamint az az-
zal járó pénzdíjat. A tíz kategória, 
melyben díjazásra kerülnek a je-
löltek: magyar irodalom; magyar 
színház-, film- és táncművészet; 
magyar képző- és iparművészet; 
magyar tudomány; magyar ok-
tatás és köznevelés; magyar épí-

tészet; magyar ismeretterjesztés 
és média; magyar sport; magyar 
népművészet és közművelődés; 
magyar zeneművészet. És itt jön a 
nagymarosi vonatkozás, ugyanis 
az egyik Prima díjazott Végh At-
tila, költő, próza- és esszéíró.

Tudni lehet róla, ahogy azt az in-

doklásban is olvashatjuk: „Gödöl-
lőn agrártudományi, Debrecenben 
filozófia szakon szerzett diplomát. 
Első versei az Élet és irodalomban 
jelentek meg. Verseiben a költészet 
és a filozófia gondolkodásmódját öt-
vözi. Alkotásait a nyelvi játékosság, 
szózsonglőrködés és nyelvi humor, 
valamint jellegzetes szókimondása 
jellemzik. A József Attila- és Arany 
János-díjas költő a belső igazságok 
keresője. Halálcsillag című esszékö-
tetében személyes élethelyzetekből 
kiindulva ás le azok mélyére, és a 
szellemi találkozások fontosságáról 
értekezik. Számos műfajban alkot, 
verseket, novellákat, esszéket, regé-
nyeket, tanulmányokat ír. Huszonhat 
kötete látott napvilágot. Néhány éve 
természetfilmeket készít”. Húsz éve 
él Nagymaroson, Budapestről költö-
zött ki. Szereti a Dunát, a csendet, a 
Börzsönyt, ahol ezt a sajtóban több 
helyen elmondta. 

Terveink szerint a Nagymarosban 
is hamarosan olvasható lesz vele egy 
részletesebb interjú.

Szávai Attila

Döbrössyné Valentin Krisztinára, 
Fellegi Mihályra, Petrovics Lász-
lóra, Ivor Anikóra,  Manyira, aki 
a Fő téren segített a könyvet az ér-
deklődők részére népszerűsíteni, 
és a többi segítőkész nagymarosira,  
akik tájékoztatásokkal, kutatások 
eredményeivel és sokféle segítséget 
nyújtó tevékenységükkel szívből 
támogatták a mű megszületését.

Búcsúzik a  Nagymaroson élő 
barátaitól és ismerőseitől. Min-
dig nagy-nagy szeretettel gondolt 
a városra és lakóira, a csodálatos 
szépségű Dunakanyarra. Itt a vá-
ros temetőjében szeretett volna 
nyugodni, ahol november 18-án 
utolsó útjára kisérték rokonai, 
munkatársai és Nagymaroson élő 
tisztelői.

Isten áldja!  Nyugodjék békében!
Ivor Andrásné

Nagymarosi siker a Prima 
Primissimán

A Nagymarosi Német A Nagymarosi Német 
Nemzetiségi Önkormányzat Nemzetiségi Önkormányzat 

testülete áldásos, békés, testülete áldásos, békés, 
örömteli karácsonyi örömteli karácsonyi 

ünnepeket kíván a város ünnepeket kíván a város 
minden kedves lakójának.minden kedves lakójának.
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Renault típusú, 2000 liter víz befogadá-
sára alkalmas tűzoltóautóra és a hozzá 
tartozó felszerelésre kezdett el gyűjteni 
pénzt a közelmúltban a Nagymarosi 
Önkéntes Tűzoltó Egyesület. A 7 millió 
forintért megvásárolható használt autó-
ra a növekvő káresetek miatt van szüksé-
gük, de azért is fontos a beszerzése, mert 
megnövekedett az egyesület területe két 
településsel, Kismarossal és Márianoszt-
rával. Mint megtudtuk évek óta pályáz-
nak nagyobb tűzoltó autóra, ám sikerte-
lenül.

- Szakmailag miért ennyire fontos az 
egyesületnek egy nagyobb tűzoltóautó? 
– kérdeztem Rácz Benjamint, a NÖTE 
parancsnokhelyettesét, aki a Kismarosi 
Tűzoltó Egyesület parancsnoka is egyben, 
emellett hivatásos tűzoltóként dolgozik a 
Váci Hivatásos Tűzoltó-parancsnoksá-
gon.

 - Azért fontos, mert megnőtt a terü-
letünk két településsel, Kismarossal és 
Márianosztrával, és így több is a kárese-
mény. A nagyobb autón van 2000 liter 
víz, ami lakás-, avar-, vagy erdőtűznél 
nagy előnyt jelent, mert mire kiérnek a 
váci hivatásos   egységek  mondjuk Má-
rianosztrára, az alatt az idő alatt mi egye-
dül vagyunk a helyszínen. Van egy Pick-
up-unk, amin van 100 liter víz és egy 
Amarokunk, ami egy műszaki mentő. 
Ezekkel a járművekkel nem tudunk ha-
tékonyan menteni, mert hosszú az idő, 
amíg a hivatásosok a helyszínre érkez-
nek. Például mi Márianosztrára 25 perc 
alatt érünk ki, a váciak majdnem egy óra 
alatt, Vámosmikola erre a helyszínre pe-
dig nem vonul.

- Úgy tudom, hogy Kismaroson volt ré-
gen önkéntes tűzoltó egyesület?

- Most is van, a Kismarosi ÖTE, én 
vagyok a parancsnoka, Nagymarosnak 
pedig a parancsnok-helyettese. Költség-

vetés szempontjából külön gazdálko-
dunk, de szakmailag mondhatom azt, 
hogy együtt dolgozunk, inkább úgy fo-
galmaznék, hogy kisegítjük egymást.

- Évente hány káresethez vonulnak ki 
az önkéntesek, mert mint a Facebookon 
olvashatjuk, szinte minden eseménynél 
jelen vannak. Hogyan zajlik a riasztás? 

- Tavaly 125 alkalommal vonultunk, 
idén ez a szám már elérte a 122 esetet és 
valószínű még nőni fog decemberben. 
Van egy központi szám, a 112 – ami az 
egész országot lefedi -, amit hivatásos 
tűzoltók vesznek fel. Aki a bejelentővel 
beszél, pontosítja a helyszínt, a kárese-
ményt, van-e esetleg életveszély stb. Ők 
rendelkeznek egy mentési tervvel, ami 
alapján megvan adva, hogy kik vonul-
nak ki az adott helyre. Küldi a hivatásos 
egységeket, velük egy időben kapjuk 
meg a riasztást mi is sms-ben. Van egy 
applikáció, amin látjuk, hogy ki elérhető. 

- Hány tagja van jelenleg a nagymarosi 
egyesületnek?

A Nagymarosi Önkéntes Tűzoltó 
Egyesületnek 24 tagja van ebből 14 ak-
tív, akik be is avatkoznak. A többiek csak 
akkor jönnek, ha rendezvényt kell bizto-
sítani, vagy szertárt takarítani. 

Ha elindulunk a káreseményhez, min-
dig kell egy tűzoltásvezető, aki irányítja a 
káreseményt, a kollégákat. Nekem van 
oltásvezetésre jogosult papírom. Amíg 
nem érkezik ki a hivatásos egység, addig 
én, vagy valamelyik kollégám irányít.

Minden vonuló tagnak alap tűzoltó 
végzettsége van,  ezen felül minden év-
ben kötelező a rendszerbentartó vizsga, 
orvosi vizsgálat.

- Olvastam, a nagymarosi önkéntesek 
azt írják a felhívásukban, hogy évek óta 
pályáznak nagyobb tűzoltó autóra, de si-
kertelenül.

- Igen, már négy, vagy öt éve pályá-

zunk, nagyon sok helyre adtunk be – pél-
dául a Falusi Civil Alapra is -, de elutasí-
tották. Az önkormányzatok támogatnak 
bennünket, de az csak  az üzemeltetési és 
fenntartási költségekre elegendő.

- Nagymaroson a Vasút utcában van a 
szertáruk, az kinek a tulajdona?  

- Az egyik része a miénk, amit most 
kialakítottunk, az önkormányzattal 
most egyeztetünk, hogy adják oda a töb-
bi részt is. Idővel szeretnénk önállóan 
beavatkozók is lenni. Ez azt jelenti, hogy 
önállóan is be tudunk avatkozni, nem 
kell hivatásos egység. Ahhoz, hogy mi 
ezek lehessünk, kell a fecskendő, felsze-
relések, tűzoltásvezető és 24 órás ügyelet

- A NÖTE készíttetett egy naptárat, 
aminek a bevétele szintén támogatás a 
tűzoltóautó beszerzéséhez.

- Igen, ezenkívül Petrovics László pol-
gármester is felajánlotta, hogy megkeresi 
a helyi cégeket, hogy adományozzanak a 
tűzoltóautóra. Ha önállóan beavatkozók 
leszünk, akkor a 24, vagy a 12 órás ügye-
letet kell tartani. Ehhez szükség van mel-
lékhelyiségre, pihenőhelyiségre, kony-
hára, fürdőre. Örömmel mondhatom, 
hogy mindezek idén elkészültek, a múlt 
hét során szerelték fel a klímát is a fűtés-
hez, és várhatóan jövő januárra készül 
el a vizesblokk. A tervek szerint a jövő 
év első felében már ügyeletet adunk. 
Továbbképzésekre, tréningekre orvosi 
alkalmassági vizsgálatokra rendszeresen 
járunk. A felszerelések tekintetében is 
jól állunk, ami hiányzik, egy feszítővágó, 
korongos gyorsdaraboló és egy magassá-
gi ágvágó. Az eszközöket az önkormány-
zatok támogatásából, az adó 1 százaléká-
ból és felajánlásokból szerezzük be. Most 
már csak a tűzoltóautó hiányzik.

A szertár felújítást is úgy végeztük, 
hogy a mesterek anyagárban dolgoztak, 
ebben tudtak segíteni. A gipszkartono-
zás két kolléga, Fekete Zsolt és fia, Fe-
kete Bence munkáját dicséri, a festést a 
parancsnokunk, Cserni Tamás végezte – 
mondta befejezésül Rácz Benjamin – aki 
azt is kiemelte, hogy az egyesület min-
den tagjának van civil munkája, közülük 
négyen hivatásos tűzoltók. 

Az esetszámok nagyon magasak, 
szinte minden másnapra jut egy. Érde-
kes módon térségünkben a lakóháztü-
zek száma csökkent, ám a több a termé-
szeti katasztrófa miatti káreset, emellett 
jelen van a kéménytűz és a szénmonoxid 
mérgezés is.

Aki támogatni szeretné az egyesüle-
tet az megteheti a 11600006-00000000-
44810269-es számlaszámon. A közle-
ménybe írja bele: Tűzoltóautó.

Furucz Anita

Tűzoltóautóra gyűjtenek a 
nagymarosi önkéntes tűzoltók
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Számunkra nagyon kedves látvány, 
amikor a Márton napi felvonulás 
napján megtelik a Fő tér, a város 
minden irányából közelednek az 
izgatott gyerekek kis lámpásaik-
kal. Idén a 3/b osztály nagy meg-
lepetéssel készült. Szép fényekkel 
díszített teherautón érkeztek, han-
gos énekszóval, majd egy nagyon 
szívhez szóló német dalt énekeltek 
a fényt hozó gyerekekről. Majd el-
indult a vidám menet, melyet Sze-
keres Gréti gyönyörű lova vezetett. 
A felvonulás végén, mint minden 
évben, finom zsíroskenyér és forró 
tea várta a gyerekeket. Idén a szü-
lői szervezet is hozzájárult a meg-
vendégeléshez. Több asztal telt meg 

finomabbnál finomabb sütemé-
nyekkel, melyeket a szülők sütöttek 
a Nagymarosi Iskoláért Alapítvány 
javára. Nagyon köszönjük a szü-
lőknek a süteményeket, a szülői 
szervezetnek az összefogást és nem 
utolsósorban a támogatásokat, 
mely összeget az alsó iskola világí-
tásának korszerűsítésére fordítunk. 

Köszönjük Szekeres Grétinek, 
hogy vállalta a lovas szerepet, Ta-
más Ottónak a világító autót, Neu-
bauer Ákosnak, hogy minden év-
ben velünk van.

Mint minden évben, idén is fá-
radtan, de nagyon jó érzéssel zár-
tuk a napot.

Heinczné Cserni Katalin

Iskolába készülünk
Két alkalommal is találkoztunk 
már a jövő tanévben első osztályt 
kezdő gyermekek szüleivel. Első 
alkalommal meghívást kaptunk 
egy óvodás szülői értekezletre. Egy 
logopédus bemutatott egy érde-
kes új módszert, mellyel hatéko-
nyan lehet fejleszteni a gyerekek 
beszédét. Két óvónő tájékoztatta a 
szülőket speciális fejlesztésekről. 
Utána a tanítónők beszéltek az is-
kolaérettségről és arról, hogy mi-
lyen készségek szükségesek ahhoz, 
hogy az elsős diákok sikeresen be-
illeszkedjenek az iskolás életbe.

A második találkozót az iskolá-
ban szerveztük. Itt is az iskolaérett-
ség volt a téma. Két előadót hív-
tunk meg a szakszolgálattól. Fekete 
Gy. Nóra és Stedráné Szabó Anett 
nagyon érdekesen és részletesen 
beszéltek a gyerekek különböző 
készségeinek évek alatti változásá-
ról. Elmondták azt is, hogy milyen 
fejlesztő foglalkozásokat és játéko-
kat javasolnak, amivel segíthetik 
a szülők gyermekeik iskolaéretté 
válását.

Zoller Csabáné

A nagymarosi művészeti iskola zenei 
tagozata mindig nagy izgalommal 
készül az Ifjú Zenebarátok Világ-
napjának megünneplésére, hiszen 
kiről is szólna ez a világnap, ha nem 
pont azokról a zeneiskolásokról, akik 
ifjak, szeretik a zenét és azt művelik 
is, nem kis fáradságot vállalva, hiszen 
az iskolai tanulás, és a sok más irányú 
különóra mellett eljárnak zeneórák-
ra, és naponta gyakorolnak hang-
szerükön. Ráadásul nem kis kihívás 
a tanév kezdete után alig több mint 
2,5 hónappal színpadra állni, a gye-
rekek mégis nagy lelkesedéssel vesz-
nek részt, hogy egy kis vidámságot 
és szívmelengető dallamokat ajándé-
kozzanak a közönségnek. 

Éppen 20 éve annak, hogy az itt 
tanító zenetanárokkal elhatároztuk, 
hogy legyen ezen a napon az isko-
lai év első olyan koncertje, amelyre 
minden tanár felkészíti egy-két tanít-
ványát a Nagymaroson tanuló tehet-
séges zeneiskolások közül. Az akkori 
nagy sikereken felbuzdulva hagyo-
mánnyá vált az általunk csak IZN-
nek becézett hangverseny. Ilyenkor 
zsúfolásig megtelik a művelődési 
ház nagyterme, és nemcsak a lelkes 

közönségnek, de nekünk, zenetaná-
roknak is meglepetés, milyen komoly 
produkciókra képesek a szorgalma-
sabb gyerekek. 

Zongora, fuvola, gitár, hegedű, 
xylorimba szólók, furulya-gitár ka-
marazene, rézfúvós kvartett, kétfu-
volás duó, valamint az egyre nagyobb 
létszámú gitárzenekar színes műsorát 
a Nagymarosi Ütősök mindig „ütős” 
műsora zárta. 

Köszönet a szereplőknek, valamint 
a felkészítő tanároknak a színvonalas 
hangversenyért! Külön köszönet a 

Márton napi felvonulás

Ifjú zenebarátok napja

A Kittenberger Kálmán Általános Iskola 
és Alapfokú Művészeti Iskola hírei

művelődési ház dolgozóinak a hely-
szín biztosításáért, valamint Nagy 
Csabának (Dunakanyar Hírek), aki 
mindig készen áll, hogy megörökítse 
koncertjeinket! A felvételeket az isko-
la honlapján vissza lehet nézni!

Szigeti-Benedek Gabriella
zenei tagozat 



Nagymaros                                                                                                                  15Nagymaros                                                                                                                  15

Búcsúzás
Kiss-Demeter Enikőt, szeretett 
kollégánkat magához szólította 
a Teremtő.

Nagyon megrendültünk, hisz 
Enikő 25 évet dolgozott a nagy-
marosi iskolában. A tantestület 
aktív tagja volt. Rengeteg közös 
élmény, sok öröm, megszámlál-
hatatlan vidám pillanat ková-
csolt össze minket. A kollégái és 
diákjai is jó szívvel emlékeznek 
Rá. 

Mindenre odafigyelő szemé-
lyiségével hamar nagyon jó kap-
csolatot teremtett a gyerekekkel. 
Mindig mindenki számíthatott 
Rá, tanítványok, szüleik és a 
kollégák is. Őszinteség, nyitott-
ság, szeretet, empátia jellemezte 
Enikő minden cselekedetét a 
munkában és társas kapcsola-
taiban is. Nagyon sokoldalú pe-
dagógus volt. Megszerettette a 
tanulókkal a könyveket, átszőt-
ték a mindennapjaikat a mesék, 
a versek. A természet és az ál-
latok szeretetére való nevelés is 
a fontos feladatai közé tartozott. 
Mindig a maximumra, a töké-
letes megoldásra törekedett, ha 
bármibe kezdett, legyen az egy 
ünnepi műsor, egy tanulmányi 
kirándulás, egy túra vagy csak 

egy tanítási óra. Enikővel min-
dig jól érezték magukat a diá-
kok, sok érdekességet tanultak 
Tőle, mindig oldott, nyugodt 
légkör volt az órákon. Egyéni-
leg is nagyon odafigyelt minden 
egyes tanulóra, ismerte a gyere-
kek örömeit, bánatait.

Ő a tanítást nem is tekintet-
te munkának, nagy hivatástu-
dattal rendelkező pedagógus, 
ízig-vérig tanító volt. 

Nagy űr marad utána...
Emléke szívünkben örökké 

él. 
Isten Veled Enikő!

Zoller Ágnes

Vidám délelőtt 
Budapesten

November 25-én áramszünet 
volt a városban. Felsős kollégá-
ink elhatározták, hogy egy kö-
zös korcsolyázást szerveznek az 
egész felső tagozat számára. A 
gyerekek nagyon örültek a le-
hetőségnek, gyönyörű napsü-
tésben, vidáman csúszkáltak a 
budapesti műjégpályán. A nagy 
csapat fáradtan, de sok élmény-
nyel tért haza.

Versmondó verseny 
Nagymaroson

Már 30 éve rendszeresen ren-
dezi meg a Nagymarosi Kitten-
berger Kálmán Általános Iskola 
és Alapfokú Művészeti Iskola 
a versmondó versenyt, hogy a 
szép magyar beszédet, a versek 
szeretetét átadhassuk tanítvá-
nyainknak. 

Ebben a tanévben is sikeresen 
zárult az idei verseny november 
13-án az alsó tagozaton.

A zsűri elnöke Bornemisza 
Angéla kiemelte, hogy milyen 
fontos szerepet tölt be kultú-
ránkban a vers. Őt idézve: “Azt 
gondolom, hogy a mesék, törté-
netek tanítanak, nevelnek ben-
nünket, de a versek szebbé teszik 
a lelkünket”.  A felkészítő tanítók 
50 gyermeket készítettek fel a 
versenyre. Köszönjük a munká-
jukat!

 A zsűrinek nehéz dolga volt, 
hiszen sokan interpretálták ki-
válóan a műveket. Az 1-2. osz-
tályosok között I. helyezett 
Szabó Nóra (2.a), II. helyezett 
Dániel Dalma (2.a), megosztott 
III. helyezett Matskássy Zalán 
(1.a), Oláh Stella (2.b), különdí-
jas Zana Enikő (2.b) lett. Az 1.b 
osztály közösen mondott verset, 
ők is különdíjat kaptak.

A 3-4. osztályosok között I. 
helyezett Leitner Csenge (3.b), 
II. helyezett megosztva Varga 
Leona (3.b) Hornyák Anna (4.c), 
megosztott III. helyezett Matuk 
Vince (4.b), Horváth Liza (4.c) 
lett. Különdíjas: Szomráky Iza-
bella Mária és Szabó Lili lett.

Gratulálunk!
Kalapos Viktória
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ÁLLATVÉDELMI SOROK
Hírek, események a Máté 

Állatvédelmi Alapítványban

Itt van a tél, itt van újra….. Néhány 
gondolat a téli állattartásról.

Megint tél van, hideg, nyirkos, 
ködös, havas… Mi emberek, be-
húzódunk a meleg otthonunkba, 
ha kimegyünk, felöltözünk meleg 
kabátba, sapkába, csizmába. De mi 
van az állatokkal? Hová húzódja-
nak, ha a gazda nem gondoskodik 
megfelelően kedvencéről? Ilyenkor 
télen több élelemre van szüksége 
az állatoknak, hogy a bundájuk 
megvastagodjon, és ezáltal kis tes-
tük „ruhát” kapjon. Nem mindig a 
drága táp a megoldás, jó az otthon 
főzött csirke farhát, vagy egyéb ol-
csóbb húsok, belefőzve egy kis rizs, 
sárgarépa, amik jó hatással vannak 
a kutyák szervezetére. Ha langyo-
san adjuk a kutyáknak ezt a levest, 
akkor egy darabig belülről is me-
legíti őket, és a folyadékpótlás is 
megoldott egy kis ideig. De csak 
egy kis ideig, mert az állatoknak 
télen is szükségük van a vízre, és 
a befagyott vizet nyalogatva nem 
jutnak folyadékhoz. Sem azzal, ha 
a havat eszik, mert az sem megfe-
lelő folyadékpótlás, és még jobban 
lehűti az állat belső hőmérsékletét.  

Nagyon fontos a kutyák számá-
ra a meleg odú, egy olyan ól, ami 
megvédi a hideg széltől, esőtől, 
nem ázik be, és alulról is biztosít-

va van a száraz, meleg közeg. Erre 
legalkalmasabb a szalma. A szal-
ma melegen tartja őket, nem tartja 
meg a lábukon bevitt esőt, havat, 
hanem „elvezeti” a nedvességet. 
Persze a szalma utánpótlásról is 
gondoskodni kell, mert hamar tö-
redezik, így már a funkcióját nem 
tudja megfelelően betölteni. Jó, 
ha az ól bejáratát eltakarjuk oly 
módon, hogy a kutya azért ki-be 
tudjon rajta menni. Vastagabb 
műanyag a legalkalmasabb, 5-6 
cm-es hosszanti csíkokra vágva, 
amin keresztül a kutya könnyen 
közlekedik, de némiképp megvédi 
a széltől, hófúvástól.

Sajnos ősszel megszaporodott az 
itt felejtett macskák száma Nagy-
maroson. Szép, egészséges felnőtt 
macskák, akikről valószínűleg a 
gazdák lemondtak. Vannak cicu-
sok, akiknek szerencséjük volt, és 
befogadták őket, (ezért külön há-
lásak vagyunk, és támogatást biz-
tosítunk nekik), de sajnos vannak, 
lesznek olyanok, akik csak itt-ott 
tudnak élelemhez jutni. Szerencsé-
re a macskák jobban találnak ma-
guknak búvóhelyet mint a kutyák, 
így ha élelemhez jutnak, esélyük 
van arra, hogy átvészeljék a telet. 
De ez akkor sem megoldás, és nem 
humánus viselkedés azon  embe-

rek részéről, akik felelőtlenül tar-
tanak bármilyen állatot, és adandó 
alkalommal szélnek eresztik őket.

Aztán itt a szilveszter… Ez 
minden évben mindenhol téma. 
Ünneplünk, mulatunk, durrogta-
tunk ha kell, ha nem… Persze mi 
emberek szeretjük a tűzijátékot, 
mert látványos, szép, és az óév el-
búcsúztatása csak ilyen módon le-
hetséges. Megszoktuk. De sajnos 
az állatok ezt a pokoli hangzavart 
nem tudják elviselni, menekülnek, 
futnak bármerre, csak távolabb a 
zajtól. Tavaly voltak önkéntese-
ink, akik ügyeletet tartottak szil-
veszterkor, hogy ha valaki kóbor 
kutyát lát, telefonálhatott a mega-
dott számra, és az önkéntesek érte 
mentek.  Szerencsére nem sok eset 
volt. Újra és újra kérjük a gazdákat, 
hogy legalább az évi két alkalom-
mal megrendezett tűzijátékok ide-
jére biztosítsák a kutyájuk számára 
az elzártságot (vigyék be a lakásba, 
vagy zárják be a pincébe). Semmi-
képp nem megoldás a láncra ve-
rés, mert attól az állat még jobban 
szenved, és kárt is tehet magában.

Nagy örömmel tapasztaljuk, 
hogy Nagymaros lakói – és nem 
egy esetben a városunkba látoga-
tó turisták is -  jelzik, ha  az utcán 
kóborló kutyával találkoznak, vagy 
bajban  lévő, beteg cicákat látnak. 
Az állat hollétének ismerete alap-
ján mi is hamarabb megyünk a 
helyszínre, hogy segítsünk.  Sajnos 
voltak cicaaltatások, - egyiket pat-
kányméreg miatt, a másikat elő-
rehaladott betegsége miatt kellett 
altatni. Köszönjük állatorvosunk-
nak, dr. Drobilich Jánosnak, aki 
alapítványunkkal szoros, együtt-
működő kapcsolatot tart fent. És 
köszönjük mindazoknak az állat-
szerető embereknek, akik segíteni 
szeretnének  a beteg, idős állato-
kon.

Ezúton is kívánunk mindenki-
nek boldog, meghitt karácsonyi 
ünnepeket, és sikeresebb, jobb, 
több szeretetben gazdag újeszten-
dőt.

“Isten veled! – mondta a róka – 
Tessék itt a titkom, nagyon egysze-
rű:  Jól csak a szívével lát az ember. 
Ami igazán lényeges, az a szemnek 
láthatatlan.” (Saint-E.)

KM
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Az elmúlt években a karácsonyi 
ünnepek nagyon megváltoztak. 
Ha az ember Budapesten elhalad 
valamelyik bevásárlóközpont 
mellett ezernyi kivilágított kará-
csonyfát, hatalmas árumennyisé-
get, rohanó embereket lát. Aján-
dékot vásárolnak, készülnek a 
szeretet ünnepére. Sokszor észre 
sem vesszük, és mi is sodródunk  
ezzel a manipulált tömeggel. Ez 
a gazdag világ meghamisította 
a karácsonyt, mindazt, ami vele 
kapcsolatos, és kilakoltatta Jé-
zust. Örül az ünnep hangulatá-
nak, külsőségeinek, a barátság-
nak, az ajándékozásnak, a színes 
gyertyáknak, a csillagoknak és a 
karácsonyi énekeknek. Az év leg-
nagyobb üzleti vállalkozásának 
tekinti a karácsonyt, de megfe-
ledkezik Jézusról. János evangé-
lista írja: „A világba jött, de övéi 
nem fogadták be”… „De mind-
annak aki befogadta, hatalmat 
adott, hogy Isten fiává legyen” 
(Jn.1.11.)  Ezekkel a gondolatok-
kal kívánunk áldott karácsonyi 
ünnepeket. Ajándékként fogad-
janak el egy rövid elmélkedést a 

betlehemi istálló környezetéből. 
Figyeljünk a betlehemi történet 
szereplőinek szavaira és értsék 
meg belőlük Isten akaratát.

Szalmaszál: Szalmaszál va-
gyok Jézus jászolában. Nem volt 
ott puha párna és ringó bölcső! 
Az állatok almának tiszta szal-
máján feküdt a Kisjézus is.  Csak 
a legszegényebbek fekszenek 
szalmán, de én tudom, hogy az 
álmuk sokszor pihentetőbb és 
nyugodtabb, mint a vastag deré-
kaljon forgolódóké. Valamikor 
gyengéden, kecsesen hajladoz-
tam, még a legkisebb szellőre is. 
De most már merev és olykor 
szúrós vagyok. Egykor kalászt 
hordoztam, kenyérnek, ostyának 
valót. Az életet adó szemeket ki-
csépelték belőlem, maradtam 
alomnak való. Ó, ti öregek, akik 
valaha gazdag termést hoztatok, 
de titeket is kicsépelt az élet, 
üresnek és száraznak érzitek 
magatokat, ne higgyétek, hogy 
hasztalanok vagytok! Rajtatok 
nyugszik az új nemzedék, aho-
gyan rajtam az újszülött Isten.

Szamár: Szamár vagyok a 

Meghamisított karácsony Szent Család szolgálatában. Má-
ria rajtam ülve jött Betlehem-
be, leheletemmel melegítem a 
szegényes hajlékot. Csúnya va-
gyok, kigúnyolt és megvetett, 
de kitartásommal és jámborsá-
gommal Isten szolgálatába áll-
tam. Elfáradtam a hosszú úton, 
de boldog vagyok, hogy mégis 
van, aki megbecsül és feladatot 
ad nekem. Már tudom, hogy 
nem számít, tisztelnek-e vagy 
kinevetnek. Hiába vetnek meg a 
"nagyurak" szolgálatában állók, 
mégis én hordoztam a legértéke-
sebb terhet. Nem akarok büszke 
ló lenni. Elfogadom magamat 
ilyennek és így szolgálhattam 
neki. Nem szégyellem, hogy 
csak szamár vagyok, mert erről 
nem tehetek. De örülök, hogy 
a szamaraknak is van szerepük 
Isten tervében. Ti beletörődte-
tek-e már abba, hogy csak azok 
vagytok, akik vagytok? Tudjátok 
-e, hogy titeket is elfogadott Is-
ten ilyennek. . 

Ezekkel a gondolatokkal kívá-
nok áldott ünnepeket!

Csáki Tibor plébános

Programjaink

december 21. szombat 18.30 óra    
Adventi gyertyagyújtás

december 22. vasárnap 16 óra     
Mindenki karácsonya

december 23. hétfő 19 óra     
Misztrál karácsonyváró koncert

december 24. kedd 16 óra   
Pásztorjáték

Éjféli szentmise 24 óra

december 25. szerda - 
Karácsony - szentmise

8, 9.30 és18.30 óra

december 26. csütörtök - 
Karácsony - szentmise 

9 és 18.30 óra

december 31. kedd -    
Évvégi hálaadás 18.30 óra 

Szentségimádás, 
újév köszöntő 23.45 óra
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2024-ben Szigethy István (1891-1966), 
Pap Gyula (1899-1983), Szőnyi István 
(1894-1960) alkotásait láthatta a kö-
zönség a Kirakat Műhelygalériában. 
November 30-án volt Vaszary János 
festő és grafikusművész születésnap-
ja, aki 100 éve hozta festő növendékeit 
Nagymarosra.  A településünkön al-
kotó művészek bemutatását Kazai Sajó 
Péter festőművész, Gulás Zsuzsa Mun-
kácsy-díjas textilművész, Sinkó Károly 
festőművész kiállításaival folytatjuk. 

2025 márciusában, a Nagymarosi 
Művésztelep bemutatása mellett, a ma 
Nagymaroshoz kötődő kortárs képző- 
és iparművészek kiállítása nyílik Buda-
pesten a B1 Galériában és szabadtéri 
kiállítás megvalósításán dolgozunk.

Kazai Sajó Péter festőművész
(1909. december 30 -
1994. szeptember 17.) 

Az életút bemutatására, a hagyaték gon-
dozóját, az Ady25 Galéria és Kiállítótér 
vezetőjét, Rajtmár Istvánt kértük. 

Édesapja mozdonyvezető volt, ezért 
aztán a nagy család többször költözött, 
aszerint, hogy a családfenntartót hová 
helyezte a MÁV. Így történt, hogy a 
Dunakanyar több gyönyörű helyén is 
laktak, Visegrád, Királyrét, Nagymaros 
is gyermekkorának helyszínei voltak. 
Egy időben (1950-es években) rendsze-
resen képeket küldött a Művészeti Alap 

vásárlásaira, ahol elkezdték vásárolni a 
műveit, melynek hatására „megköny-
nyebbült” a család élete. Így tudták meg-
vásárolni a Zebegény-Újvölgyben levő 
telket, amelyre Kazai Sajó Péter tervei 
szerint épült egy házikó, amihez még 
a salakbeton téglákat is a család tagjai 
öntötték sajátkezűleg. Később többször 
megfordult és dolgozott Nagymaroson 
a művésztelepen, számos nagymarosi, 
zebegényi, szentendrei, dömösi témájú 
képet alkotott.

Talán 4-5 éves lehetett, amikor az első 
élményeit szerezte a festészettel kapcso-
latban: nagynénjével egy festőnél jártak. 
Az illető nem lehetett igazi művész, hi-
szen sorozatban egyszerre több képet 
pingált. A kisfiút ez úgy lenyűgözte, 
hogy amikor magára hagyták a szobá-
ban, belemázolt az egyik képbe. Ez örök 
élmény maradt számára. Őstehetség 
volt, kamaszkorában készített egy ak-
varell képet, ami olyan jól sikerült, hogy 
ez meghatározta a pályaválasztását is. 
1937-ben érettségizett, elsőre felvették a 
Képzőművészeti Főiskolára. Rajz és fes-
tészet tanára Kandó László volt. Rajzta-
nári diplomáját 1940-ben kapta meg.

Realista festőnek számított, a környe-
zetét örökítette meg a képein. Időnként 
próbálkozott a szürrealizmussal is, de az 
életműve jelentős részét a realista, való-
sághű képek alkotják. Ritkán szerepelt 
kiállításokon, de akkor mindig nagy si-

kert aratott képeivel. 
1941: Kiállítás Érsekújváron
1950: Első Magyar képzőművészeti 

Kiállítás „Ifjú kovácsok az ajax kala-
pácsnál” (Szabad Népben megemlítve)

1959-ben Nemzeti Galéria   3 rajz, 
köztük  „Toborzás”

1961. február: 68 művének  kiállítá-
sa  a Derkovits teremben  (Dégi rajzok, 
akvarellek)

1963 rajzok a Hajó- Darugyárban 
(Disznótor, Sakkozók)

1966 március:  Magyar Hajó- és Da-
rugyár művelődésháza

1966 Rákosliget, kultúrház
1967 Június Nagy Balogh János  Mű-

vészet Barátok Köre  Ifjú Gárda Műve-
lődés Ház

1972. március 30. József Attila Mű-
velődési Központ kisterem,  grafikai 
kiállítás 

1972 december:  Ferencvárosi Pince-
tárlat   

1993 július: Dég Holland Kastély  az 
1960-ban készült művekből

Jelentős díjat nem kapott, időnként 
különböző pályázatokon, kiállításokon 
kapta meg a legjobbnak járó elismerést.

Erős hatással voltak rá az akkor in-
duló római iskolás festők, Aba Novák, 
Szőnyi vagy Jeges Ernő, Patkó Károly. 
Ennek az első időszaknak vérbő festői-
ség, a vallási témák falusi környezetbe 
ágyazása és a robosztus, erőteljes, kicsit 
túlzóan széles mozdulatokkal bíró fi-
gurák megjelenítése volt jellemző kife-
jezésmódja. Rajzaiban felismerhetjük a 
kor jelentős grafikusainak, rajzolóinak, 
leginkább Szalay Lajosnak a hatását is. 
Kazai Sajó kialakított egy, a stílusokon 
átívelő, saját képi világot, nyelvet, me-
lyet sokszínű módon, technikailag na-
gyon felkészülten képviselt műveiben.

Az oktatást, a tanítást helyezte elő-
térbe. Szabadiskolát vezetett a munka-
helyén, felfedezte és tanította többek 
között Kondor Bélát és Fehér Lászlót is.

Szerveztem kiállítást a művész ha-
gyatékából 2021. decemberében Eger-
ben a Bartakovits Művelődési Házban, 
most 2024. december 12-én nyílik élet-
mű kiállítása szülőhelyén Érsekújváron, 
a Ernest Zmeták Művészeti Galériában. 
Szeretném, ha a jövőben rendszeresen 
szerepelnének a legjobb alkotásai kü-
lönböző kiállításokon és aukciókon. 

2024. december 12-én nyílt Érse-
kújváron a festő életmű kiállítása. Az 
eseménnyel egyidejűleg, a Kirakat Mű-
helygaléria jóvoltából, a nagymarosi 
közönség is megismerheti a festő mun-
kásságát.

SzH

Kanyarban a kultúra
A 100 éves Nagymarosi 

Művésztelep
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Grevesmühlen városával 10 éve 
került aláírásra testvérvárosi szer-
ződés (2014. szeptember 27.). Ezen 
alkalomból nagymarosi delegáció 
látogatást tett az észak-német vá-
rosban. A város működését bemu-
tató programok mellett az egyik 
legszívmelengetőbb esemény volt a 
karácsonyi stollen közös felvágása 
az adventi vásár forgatagában.

Együtt ünnepeltünk: tíz éve hivatalosan 
is testvérvárosunk Grevesmühlen

A 90-es évek óta  hagyomány 
a német testvérvárosban, hogy 
a városvezetők, szervezetek kö-

zösen vágnak fel egy mintegy 
12 méteres stollent adományért 
cserébe.
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